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序

彭州之地，古蜀之源，北走羌山之灵秀，南望成者[\之茂然。 文脉

水汇于东南之地兮，浩然气凝于西北之天 。 蚕丛王子盟上，鱼岛回于

浦山 。 襟六山而带一水，越肝陌而三分坝。 浦江之水边酒而来兮，太

子九峰相拥而出，绿水灌沃万顷良田，青峰秀出丰饶物产。 龙 f J叠翠

兮，百乌来朝，莲水舔森兮，兰谷生烟。

彭门既启，万象俱兴。 铿锵兮彭谣，激越兮彭舞。三星堆出古蜀

文明，飞来峰造地质奇观。 翩若惊鸿之白鹿遗世独立，领报修院，孤

独百年，中法小镇，邂逅浪漫 。 芳泽青史之桂花陶艺精湛，桂陶彩

出，非遗名录，敖平风筝，飞梦蓝天 。 八达之夭彭， 一阳之红岩 i 品

鱼小鱼洞，赏花葛仙山;军屯锅盔唇齿留香，九尺板I~鸟国 l床甜绵 。 新

兴古镇寻杜宇踪迹，读阳新城谱物流新篇。 家纺服装，引领时尚;千

亿产业，石化为先;大地蔬菜，享誉中华;生态宜居，田园休闲 。

是为五教汇聚之地，西南佛塔之乡 。 七佛胜地龙兴寺，道教起眼

阳平观。 有龙兴寺塔 、 云居院塔 、 镇国寺塔 、 正觉寺塔悠悠耸峙，各

形其状，史迹lJiI<lj脏、，典雅而壮观。

王勃营彭地"天地会昌之国，英灵秀出之乡 。 "白居易歌?前山

"乱峰深处云居路，共踏花行独惜春。 "陆游颂牡丹"长 k'，天彭送牡

丹，祥云径尺照、金盘。 "古今佳句不胜枚举，文人墨客足迹布遇。

"名花风骨最牡丹， 一幽幽香锁锦园 。 野趣轻点丹景路，雍容满

织四月天。 "天彭牡丹，野趣浑然，雍容之宠，群芳之冠。

一月踏雪牛坪， 三月赏花田园，四月牡丹始艳，六月桃李斐然，

八月谷浪滚滚，九月毛梨丰产。

清风徐来，为君展 《 美丽彭川、I } 于案 。 大道兮立言，为"资治 、

教化 、 存史" 。 此图文志书，以图带史，图文互见，文辞简约，图构

精湛;祭缅往昔，淳化风俗，概说史地，雅叙物产。 按图索骥，现古

蜀文明之灿烂，以文会友，贯今彭气象之万干 。 君彭相悦，女1:1临彭地

之圣境，似饮彭水之甘甜!

陈维锦/文

04\35 



Preface 

This place is called Pengzhou, the origin of Ancient Shu. Qiangshan Mountains delicately 

around on the north, luxuriant Chengdu could be seen to the south. Waters of literature and art 

collected in southeast areas, noble spirit condenses to northwestern skies. King Cancong reigned 

Qushang City, Yufu Clan hunted in the Jianshan Mountains. Think of 6/10 for the mountain as a 

lappet, 1/10 for the river as a belt, 3/10 for the plain as vast farmland. Water from the Jianjiang 

River flows windingly into here; 而izicheng Peak surrounded with Jiufeng Mountains is towering. 

Blue waters irrigate ten thousand hectare of farmland; Green hills show off rich natural resources. 

Everything looks fresh when the door of Pengzhou is opening. Ancient Shu civilization has 

been unearthed from the Sanxingdui; klippen has created geological wonders. Just like a 

frightened swan, Bailu town remains aloof from the world . Libao Monastery has stood alone in the 

col over one hundred years. In the French style town, people can encounter the romantic. Taste fish 

of Xiaoyudong Town, and e町oy flowers of Gexian Mountain. The smell of Juntun Guokui still 

residued in the teeth, and Jiuchi Pressed Salted Duck is luscious. Seek signs of the Duyu King in 

Xinxing Old Town, write new chapter about vegetables in Mengyang New Town. Home textile 

cloth ing is leading the fashion. Petrochemical products willlead the development of industry worth 

one hundred billion, the Natural Ecological Vegetables are famous in China. Ecological 

environment is suitable for human to live in countryside for leisure. 

Here gathers five religions, and the dense area of southwest stupa group. Longxing Temple is 

the ashram of past seven Buddhas; Yang Ping Taoist Temple is the birthplace of Taoism 

Wang Bo praised Pengzhou: "The kingdom is bound to flourish between heaven and earth, 

and many elites are born here." From time immemorial, well-turned phrases too numerous to 

mention, there have been masterpieces by ancient writers, scholars and calligraphers everywhere. 

When the fresh breeze blows gently, the "Beautiful Pengzhou" will be shown in the table for 

you. The great doctrine is creation of words to be handed down : 吁lelp govern, educate, and 

record history." The illustrated chorography has both texts and graphics, with graphic and 

textuary narrative complement each other, with concise words, and with fantastic pictures. By 

sacrificing or thinking of the past affairs, make the customs become good. An overview of the local 

history and geography, the handbook of native products. Learning by this book, enable readers to 

understand the splendid Ancient Shu Civilization, meeting friends on literature, enjoy the 

magnificent and changeful prospect of modern Pengzhou. Thou and the chorography appreciate 

each other, as if thou have been personally on the sacred scene, as well as drunk the sweet 

Pengzhou 's spring water. 

Author:Cher、 Weijin
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5建如雪

彭州，位于成都平原因北部，距成都市主城区25公里.面积1421平方公里，居成都市

所辖区(市)县第一位，与茂县、汶)11 、 都江J~ 、 辄县 、 新者1\ 、 广汉 、 什那7个区 ( 市)县

为邻，属成都市半小时经济圈 。

彭州建置始于战国末期，距今已有2300多年， 1993年 12月撤县设市 全市辖20个镇

(街谨办)、 103个社区和251个行政村，市政府所在地为天彭镇 、 全市有汉 、 国 、 藏 、

羌 、 彝、蒙古等20多个民族，人口80.62万( 2013年) ，其中99%为汉族。

Pengzhou, located in the northwest of Chengdu Plain, 25 km away from Chengdu city center, 
covers an area of 1421 square kilometers, outsizing all districts and counties of Chengdu, and neighbors 

7 districts or counties of Maoxian , Wenchuan, Dujiangyan, Pixian , Xindu , Guanghan and Shifang. 

Pengzhou was initially built 2,300 years ago during the Warring States Period and was promoted 

from a county to a city in December 1993. It now governs 20 townships or sub-districts, 103 

communities and 251 villages with its city hall sited in Tianpeng Town. There Iives more than 20 

nationalities inc1uding Han, Hui, Zang, Qiang, Yi and Mongolian. The permanent population is 806.2 

thousand(in 2013), of which 99 percent are Han nationality. 

彭州

\ 天彭愧
、 .

都江埋 f、-飞 、
r 

叫、 新都. 、 。 、，
部县 、 飞

、 、 、 • 、 甸蝇 、 '-
、、自

飞， . ，、，、

、 ' { 、、- '1二、、 t 青白江、\
、 . 、，_.， 、 r 、

t 崇州 11垦江二、 ."二 ' -、、J
• \， . 成都市区
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牡卅为彭州市花。 浦江为彭州的母亲河。 境内地貌为 "六山一水三分坝森林覆盖率达44%，是

名扬全国的"蔬菜之乡" 、 全国三大牡丹观赏基地之一，拥有龙门山国家地质公园等四个国家级自然生

态资源品牌，是成都北部的生态屏障。

作为古蜀文Iy~发祥地之一 ， 彭州文物古班众多，仅彭少|、|博物馆珍藏的国家一级文物就达139件。 商

周青铜器 、 秦汉钱币 、汉代画像砖 、 隋店石刻造像 、 宋代金银器等，折射出古彭州的璀琛文化、繁盛贸

易 、 安乐社会。 今日绿色、 文化 、 时尚 、 开放"正在成为新彭州的城市名片。

这片土地，无论时代如何更迭，世事如何变迁，始终不改天然祥和 、 物阜民丰，不愧 "天府金

盆，蜀汉名区"之美替。

Pengzhou designates peony as city flower and deems Jianjiang River as Mother River. Pengzhou e町oys a natu ra 1 

pa忧ern with mountains accounting for 60%, rivers 10% and plains 30%, and has a 44% forest coverage rate, is well 

known in the country as the China' s Vegetable Homeland and one of the three bases for peony culture, and four 

state-Ievel natural resource brands like Longmenshan National Geopark, constituting the ecological shield in northern 

Chengdu 

Known as one of the civilization cradles of the Ancient Shu Kingdom, Pengzhou boasts lots of historic sites and 

relics. Pengzhou Museum alone has enshrined 139 pieces national Grade A relics. Bronze wares of Shang and Zhou 

Dynasties, coins of Qin and Han Dynasties, painted brick sculptures of Han Dynasty, rock sculptures of Sui and Tang 

Dynasties, gold and silver wares of Song Dynasty all symbolize the brilliant culture, prosperous trade and happy and 

peaceful life in this wonderland of Pengzhou since ancient times. Today, Ecology, Culture, Fashion and Opening-up is 

becoming city cards of New Pengzhou. 

Such a wonderland, regardless of alternation of time, evolution of society, will preserve the nature of comfort, 
peace, abundance and affluence, and will never disgrace the reputation as the Gold Land of Tianfu(Tianfu refers to 

Chengdu,which means the Land of Abundance), the Renowned City of Sichuan 
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